

الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة قسنطينة 3



كلية العلوم السياسية

قسم العلاقات الدولية

الرقم التسلسلي : .....

الرمز: .....

مذكرة ماستر

التخصص: دراسات أمنية واستراتيجية

استراتيجية أمن الطاقة الصيني اتجاه آسيا الوسطى

في ظل التنافس الإقليمي والدولي

تحت اشراف :

د/ بولمكاحل إبراهيم

مقدمة من طرف الطالب :

بوعزة عزيزة

السنة الجامعية : 2022/2021

الدورة : جوان

## ملخص الدراسة:

تناولت هذه الدراسة أهمية منطقة آسيا الوسطى في الاستراتيجية الطاقوية الصينية، والقوى الدولية والاقليمية المنافسة لها على موارد الطاقة في المنطقة، من خلال عرض لمختلف أنواع الطاقة ودراسة مفهوم أمن الطاقة في العلاقات الدولية بالتطرق لإشكالية تعريفه وأهم النظريات التي تناولت هذا المفهوم، ودوره في توجيه العلاقات بين الدول.

كما وضحت الدراسة أهمية منطقة آسيا الوسطى في من الناحية الجيوسياسية والاقتصادية، وركزت على موارد الطاقة ووزنها في سوق الطاقة العالمي. كما حللت الوضعية الطاقوية في الصين وأهم الاستراتيجيات الصينية لتحقيق أمنها الطاقوي. والسياسات التي اتبعتها بكين لأجل فرض نفوذها بمنطقة آسيا الوسطى والاستفادة من الامكانات الطاقوية للمنطقة. كما حللت تداعيات السياسات الطاقوية لمختلف القوى الاقليمية والدولية بمنطقة آسيا الوسطى وتأثيرها على امن الطاقة في الصين. وفي الاخير تعرضت لتأثير المستجدات الدولية على مستقبل النفوذ الصيني بمنطقة آسيا الوسطى.

### **Study summary:**

This study dealt with the importance of the Central Asian region in the Chinese energy strategy, and the international and regional forces competing for energy resources in the region, by presenting the various types of energy and studying the concept of energy security in international relations by addressing the problem of its definition and the most important theories that dealt with this concept, and its role in directing relations between states.

The study also clarified the importance of the Central Asian region in terms of geopolitics and economics, and focused on energy resources and their weight in the global energy market. It also analyzed the energy situation in China and the most important Chinese strategies to achieve its energy security. And the policies that Beijing has followed in order to impose its influence in the Central Asian region and to take advantage of the region's energy potential. It also analyzed the repercussions of the energy policies of various regional and international powers in the Central Asian region and their impact on energy security in China. Finally, it was exposed to the impact of international developments on the future of Chinese influence in the Central Asian region.

## ملخص الدراسة:

تناولت هذه الدراسة أهمية منطقة آسيا الوسطى في الاستراتيجية الطاقوية الصينية، والقوى الدولية والاقليمية المنافسة لها على موارد الطاقة في المنطقة، من خلال عرض لمختلف أنواع الطاقة ودراسة مفهوم أمن الطاقة في العلاقات الدولية بالتطرق لإشكالية تعريفه وأهم النظريات التي تناولت هذا المفهوم، ودوره في توجيه العلاقات بين الدول.

كما وضحت الدراسة أهمية منطقة آسيا الوسطى في من الناحية الجيوسياسية والاقتصادية، وركزت على موارد الطاقة ووزنها في سوق الطاقة العالمي. كما حللت الوضعية الطاقوية في الصين وأهم الاستراتيجيات الصينية لتحقيق أمنها الطاقوي. والسياسات التي اتبعتها بكين لأجل فرض نفوذها بمنطقة آسيا الوسطى والاستفادة من الامكانات الطاقوية للمنطقة. كما حللت تداعيات السياسات الطاقوية لمختلف القوى الاقليمية والدولية بمنطقة آسيا الوسطى وتأثيرها على امن الطاقة في الصين. وفي الاخير تعرضت لتأثير المستجدات الدولية على مستقبل النفوذ الصيني بمنطقة آسيا الوسطى.

### **Study summary:**

This study dealt with the importance of the Central Asian region in the Chinese energy strategy, and the international and regional forces competing for energy resources in the region, by presenting the various types of energy and studying the concept of energy security in international relations by addressing the problem of its definition and the most important theories that dealt with this concept, and its role in directing relations between states.

The study also clarified the importance of the Central Asian region in terms of geopolitics and economics, and focused on energy resources and their weight in the global energy market. It also analyzed the energy situation in China and the most important Chinese strategies to achieve its energy security. And the policies that Beijing has followed in order to impose its influence in the Central Asian region and to take advantage of the region's energy potential. It also analyzed the repercussions of the energy policies of various regional and international powers in the Central Asian region and their impact on energy security in China. Finally, it was exposed to the impact of international developments on the future of Chinese influence in the Central Asian region.